

■ خالد حنفي يبحث تعزيز التعاون الاقتصادي مع سفير اليابان: مصر نقطة محورية لتطوير الاستثمار السياحي التكنولوجي



الحقيقي للقطاع الخاص العربي"، مؤكداً على "عمق العلاقات والتعاون بين العالم العربي واليابان بحكم بلوغ حجم التبادل التجاري بين الدول العربية وهذا البلد الصديق نحو 114 مليار دولار سنوياً". ولفت إلى أن "اليابان تعدّ الشريك التجاري الثالث لعدد من الدول العربية، كما أنها تُصنّف ضمن أهم الدول المستثمرة في المنطقة العربية، ويحظى العالم العربي بحصة الأسد من واردات اليابان من النفط والغاز الطبيعي".

وقال: "أمام هذا الواقع وهذه الأرقام الجيدة، نتمنى أن تتطور العلاقات إلى تحالف استراتيجي ليس قائماً فقط على النشاط التجاري التقليدي أي على الاستيراد والتصدير، بل إلى فتح المجال أمام استثمارات ضخمة في مجال التكنولوجيا حيث تعدّ اليابان دولة رائدة في هذا المجال. بالإضافة إلى قطاعات أخرى واعدة ولا سيما في مجالات التجارة، والاستثمار، والطاقة، وتنمية الموارد البشرية والتعاون في مواجهة التحديات الجديدة مثل التغير المناخي".

ونوه أمين عام الاتحاد، إلى أن "التحديات التي تواجهها اقتصادات العالم، اليوم، تتطلب منا جميعاً العمل الجماعي والتضامن، من أجل إيجاد حلول مبتكرة تسهم في تحقيق النمو الاقتصادي المستدام، وخلق فرص عمل جديدة للشباب، وتحسين مستوى معيشة الشعوب. وفي هذا السياق، يمثل القطاع الخاص العربي والياباني ركيزة أساسية لتنمية اقتصاداتنا، ودافعاً رئيسياً للابتكار والتقدم".

من جهته أعرب سفير اليابان أوكا هيروشي عن أمله في أن تعمل اليابان والدول العربية معاً لاتخاذ تدابير تستند إلى نقاط القوة لدى كل منهما للتغلب على التحديات وتوسيع نطاق النمو الاقتصادي. ولفت إلى الحاجة للتعامل بشكل عاجل مع القضايا العالمية مثل التغير المناخي في ظل التقنيات المبتكرة مثل الرقمنة والذكاء الاصطناعي حديثة النشأة والتي لها تأثير كبير على المجتمع.

المصدر (اتحاد الغرف العربية)

التقى أمين عام اتحاد الغرف العربية، الدكتور خالد حنفي، سفير اليابان في القاهرة أوكا هيروشي، حيث جرى البحث في سبل تعزيز واقع التعاون الاقتصادي العربي - الياباني والعلاقات الاقتصادية المصرية - اليابانية، وذلك انطلاقاً من الدور الذي يلعبه رجال الأعمال في اليابان ومصر والبلدان العربية.

ونوه أمين عام الاتحاد إلى أن "مصر تعتبر نقطة محورية في إطار تعزيز العلاقات العربية - اليابانية في أربعة مجالات محورية"، ولفت إلى أن "المجال الأول وهو الجديد في سياق تطوير العلاقات ذات صلة بالاستثمار السياحي، بحيث يتم بناء مناطق ومنتزهات سياحية قائمة على سياحة التكنولوجيا ويمكن ربطها بالمتحف المصري الجديد، مما يمكنها من تقديم خدمات سياحية مختلفة وجديدة".

وتابع: "أما المجال الثاني فذات صلة ببناء تحالف مصري - ياباني للدخول إلى دول إعادة الإعمار العربية، عبر الاستفادة من التكنولوجيا اليابانية من جهة، ومن جهة أخرى الاستفادة من الخبرات والكفاءات البشرية التي تمتلكها مصر والتي يمكنها التعامل مع الأسواق العربية".

أما في المجال الثالث فأشار الدكتور خالد حنفي إلى "أهمية أن تساهم البلدان العربية في تمويل المشاريع التي تنفذها في مصر أو المزمع إقامتها في مصر، عبر الصناديق الاستثمارية الضخمة التي تمتلكها العديد من البلدان العربية ولا سيما دول مجلس التعاون لدول الخليج العربي، وتكون في هذا المجال اليابان شريكاً استراتيجياً فيها، بما يشجع على تعزيز العلاقات العربية - اليابانية والعلاقات المصرية اليابانية".

وأوضح الأمين العام أن "المجال الرابع لتعزيز العلاقات اليابانية - المصرية، فهو من خلال ولوج المنتجات المصرية إلى الأسواق العربية، عبر تعزيز التعاون الصناعي بين مصر واليابان وإنتاج منتجات تنافسية قادرة على الدخول إلى الأسواق العربية والأسواق الإقليمية والدولية".

في الموازاة، اعتبر أمين عام الاتحاد أن "اتحاد الغرف العربية يعتبر الممثل

Khaled Hanafi Discusses Enhancing Economic Cooperation with the Japanese Ambassador: Egypt Is a Focal Point for Developing Technological Tourism Investment



The Secretary-General of the Union of Arab Chambers, Dr. Khaled Hanafi, met with the Japanese Ambassador to Cairo, Oka Hiroshi, where they discussed ways to enhance the reality of Arab-Japanese economic cooperation and Egyptian-Japanese economic relations, based on the role played by businessmen in Japan, Egypt, and Arab countries.

The Secretary-General of the Union noted that "Egypt is considered a focal point in the framework of strengthening Arab-Japanese relations in four pivotal areas." He pointed out that "the first field, which is new in the context of developing relations, is related to tourism investment so that tourist areas and parks based on technology tourism are built and can be linked to the new Egyptian Museum, which enables them to provide different and new tourism services."

He continued: "As for the second field, it is related to building an Egyptian-Japanese alliance to enter the Arab reconstruction countries, by benefiting from Japanese technology on the one hand, and on the other hand, benefiting from the human expertise and competencies that Egypt possesses and which can deal with the Arab markets."

In the third field, Dr. Khaled Hanafi pointed out the "importance of Arab countries contributing to financing projects that are being implemented in Egypt or are planned to be established in Egypt, through the huge investment funds that many Arab countries own, especially the Gulf Cooperation Council countries, in this field, Japan will be a strategic partner, which will encourage the strengthening of Arab-Japanese relations and Egyptian-Japanese relations."

In parallel, the Secretary-General of the Federation considered that "the Federation of Arab Chambers is the true representative of the Arab private sector," stressing "the depth of relations and cooperation between the Arab world and Japan, given that the volume of trade

exchange between Arab countries and this friendly country reaches about 114 billion dollars annually." He pointed out, "Japan is the third largest trading partner of a number of Arab countries and is also classified among the most important investing countries in the Arab region, and the Arab world receives the lion's share of Japan's imports of oil and natural gas."

He said: "In light of this reality and these good numbers, we hope that relations will develop into a strategic alliance based not only on traditional commercial activity, i.e. import and export, but also on opening the way for huge investments in the field of technology, as Japan is a leading country in this field. In addition to other promising sectors, especially in the fields of trade, investment, energy, human resources development, and cooperation in facing new challenges such as climate change."

The Secretary-General of the Union noted that "the challenges facing the world's economies today require us all to work together and show solidarity in order to find innovative solutions that contribute to achieving sustainable economic growth, creating new job opportunities for young people, and improving the standard of living of nations. In this context, the Arab and Japanese private sectors represent a fundamental pillar for the development of our economies and a major driver of innovation and progress."

For his part, Japanese Ambassador Oka Hiroshi expressed his hope that Japan and Arab countries would work together to take measures based on each other's strengths to overcome challenges and expand economic growth. He pointed out the need to urgently address global issues such as climate change in light of emerging innovative technologies such as digitization and artificial intelligence, which have a major impact on society.

Source (Union of Arab Chambers)